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Oœwiadczenie skierowane do wiceprezesa Rady Ministrów, ministra gospodarki Waldemara Pawlaka

Szanowny Panie Ministrze!
Z du¿¹ uwag¹ przeczyta³em opublikowany niedawno raport pt. „Innowacyjnoœæ sektora MSP w Polsce.

Rz¹dowe programy wsparcia a luka finansowa”, przygotowany w ramach programu Ernst & Young – Spra-
wne Pañstwo. Mo¿na z niego wyci¹gn¹æ kilka niepokoj¹cych wniosków, którymi chcia³bym siê podzieliæ.

Autorzy raportu zwracaj¹ uwagê na bardzo niski, znacznie ni¿szy od europejskich norm, stopieñ wy-
korzystania rz¹dowych programów wspieraj¹cych ma³e i œrednie przedsiêbiorstwa. Dane pokazuj¹, ¿e
jedynie 13% badanych ma³ych i œrednich przedsiêbiorstw skorzysta³o z programów wspieraj¹cych
przedsiêbiorczoœæ, a oko³o 70% nie ma œwiadomoœci, ¿e takie programy w ogóle istniej¹. Co wiêcej, ra-
port ten ujawni³, ¿e dostêpne Ÿród³a finansowania nie s¹ przystosowane do potrzeb ma³ych i œrednich
przedsiêbiorstw. Dotyczy to zarówno finansowania z rynków kapita³owych, jak i z programów rz¹do-
wych, co do których funkcjonowania autorzy raportu maj¹ wiele zarzutów. Przede wszystkim programy
rz¹dowe charakteryzuj¹ siê bardzo du¿ym rozproszeniem. Jest ich oko³o czterdziestu, zarz¹dzane s¹
przez piêæ ministerstw, a koordynowane w ich imieniu przez trzysta piêædziesi¹t instytucji rz¹dowych
i publicznych. Ponadto programy te, zw³aszcza maj¹ce podnosiæ innowacyjnoœæ polskiej gospodarki, s¹
czêsto Ÿle adresowane; wiele z nich nie ma œciœle okreœlonej grupy docelowej. Mog¹ z ich korzystaæ zaró-
wno przedsiêbiorcy, jak i placówki naukowe, oœrodki badawcze i instytucje pañstwowe. Niestety, fak-
tem jest – i jest to kolejny aspekt tego problemu – ¿e wiele z nich nie potrafi póŸniej efektywnie
skomercjalizowaæ swoich badañ.

Kolejnym spostrze¿eniem autorów raportu jest to, ¿e uzyskanie dofinansowania utrudniaj¹ ponadto
skomplikowane procedury i wszechobecna biurokracja, a uzyskane ostatecznie œrodki s¹ na ogó³ niewy-
starczaj¹ce na potrzeby wdra¿ania innowacyjnych rozwi¹zañ w sektorze ma³ych i œrednich przedsiêbiorstw.

W podsumowaniu raportu zawarte jest ostrze¿enie, ¿e spowodowana tym niska dostêpnoœæ finanso-
wa sprawia, i¿ firmy nie maj¹ œrodków na inwestycje zwi¹zane z rozwojem i transferem wiedzy, badania-
mi czy innowacjami. Z kolei brak innowacyjnych rozwi¹zañ wp³ywa na tempo wzrostu gospodarczego
ca³ego kraju. Skala problemu jest o tyle istotna, ¿e firmy z sektora MSP stanowi¹ przecie¿ 99,8% wszys-
tkich przedsiêbiorstw w Polsce, zatrudniaj¹ 70,1% pracuj¹cych i generuj¹ 47,7% PKB. Z kolei innowa-
cyjnoœæ jest jednym z najistotniejszych czynników kszta³towania nowoczesnej gospodarki, stanowi
obecnie jeden z g³ównych filarów narodowych i regionalnych strategii rozwoju. Jej osi¹gniêcie jest prio-
rytetem unijnej gospodarki finansowej, co ma odzwierciedlenie w obecnoœci licznych funduszy unij-
nych. Aby daæ polskim przedsiêbiorcom szanse na rozwój innowacyjnoœci, nie wystarcz¹ jednak same
œrodki z Brukseli. Niezbêdny jest polski wk³ad publiczny w postaci dostosowanych do potrzeb przedsiê-
biorców programów rz¹dowych.

Po takim nakreœleniu sytuacji chcia³bym zapytaæ, czy ministerstwo dostrzega wyra¿ony we wspo-
mnianym raporcie problem. Jakie konkretnie dzia³ania zamierza podj¹æ w celu lepszego zbadania po-
trzeb przedsiêbiorców oraz lepszej koordynacji dzia³añ zwi¹zanych z prowadzeniem i promocj¹
rz¹dowych programów?

Z powa¿aniem
Grzegorz Czelej
Maciej Klima
Witold Idczak




